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Abstract 
The aim of this study was to study the role of  reliability centered maintenance 

(RCM) in improving aircraft maintenance program  and discuss the 

implementation of this new strategy in the operation and maintenance phase, 

according to use in most of the aviation manufacturers and some air carriers, 

which is working to develop  and support decision-making methodologies , 

reduce maintenance costs , increase the equipment efficiency ,hazard 

identification risk assessment  from the aircraft systems failure. 

The researcher used the descriptive analytical methodology. The study’s 

community and a sample confirm from aviation engineers working in different 

jobs directly involved in aircraft maintenance programs. The cases study is 

some Sudanese companies working in the field of aviation maintenance, the 

study examined in four chapters.  

The study found a number of the most important results to determine the use of 

MSG-3 systematic to improve aircraft maintenance programs and based on 

Reliability Maintenance (RCM) is the basis for the development of aircraft 

maintenance programs and that being the strategy is working on the risks and 

malfunctions. Based on the results that the researcher suggested some 

recommendations, that is necessary to adopt reliability centered maintenance 

(RCM) and reliability program and support with software reliability program 

in each Sudan’s aircraft maintenance centers, also recommended effective 

training for all is organization culture in reliability programs, reliability 

engineering courses. Also recommended formation of formal a board at each 

airline is working on the development of reliability programs. The study 

concluded that reliability centered maintenance (RCM) has important role 

toward improving aircraft maintenance program especially in large aircraft 

maintenance centers. 
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ستخلص الم  
 

و وقةدددثهعةمعدك ذ دددث هة صدددة اثهة كصخ ددد تهعلدددثهة علدددثهة دددصههدددرجحههدددساهة رشةعدددثهة د دددصته

(RCM) ة ةر درتهههدسةهةمعددصةخةةةثهخطةةقهجيهخحسةنه صةمجهصة اثهة ط ئصةجه،هومن قشثهه

وب د ههههة كصدن ثه لطةدصة معدددرةما هجديهةبلداههة شدص  جهطةقد ه،هة دشةةلهوة صة اثههجي

دحدد هخطددو صهمناةةدد جهذعددذهةخددد زهة قددصةشةجهوخهشددص  جهة نقددلهة ةددوتهوهة ددديهخ كددلهعلددث

وخحر درهوخقدر صهة كدد طصهة دشدةةلةثهة كددلحدثهة ن  كدثهخ   ةثهة صة اثهوشجد ه حد  تهة ك درةجه

هعنهجشلهأاظكثهة ط ئصةج.

همةدكدد  كدد هة ةةندد جهمددنههأعددلو ةعددددراهة ة  ددمهة كددناجهة وصددحيهة دحلةلدديه كدد هوةعددددراه

وخدذهخحص داهة ةة اد جهوخحلةدلهه ادسةهة ةدص،ه،هأعرةذه ة ديهخذهههة رشةعثهمنهخلالهةمعدةة ا ج

مانرعةنهطةصة ه  كلدو ههوخ و همةدك هوعةنثهة رشةعثهمنه.ة ند ئجهب عددرةاههبصا مجهة سل

ثه،مدرشة هجيهوظ ئثهمددلحثه اذهعلاقثهمة شصتهبةصةمجهصة اثهة طد ئصةجهوهدذهمدرشة ههنرعد

خدطددةظه،مددرشة هصددة اث،همددرشة ه ددوذتهومددرشة هخددرم جهجنةددثهوب دد همددنهمانرعددةنهخددظه

هة دوجههة رشةعثهأشب ثهجصول.ههة صة اث.

خحسدةنهفد ااMSG-3تحديدداستدتادسماهجيةيد اأهكاد هعرذهمنهة ند ئجههإ ثخوصلحهة رشةعثه

خ دةدصهةسعد  ههه (RCM) ةمعدك ذ دثة صة اثهة كصخ د تهعلدثهوة ه بصةمجهصة اثهة ط ئصةج

جدديهخطددو صهبددصةمجهصددة اثهة طدد ئصةجهوز ددةهب واادد هأذةتهةعدددصةخةةةثهخ كددلهعلددثهخحسدد هه

خ ددر لهه- ددستهه-ة كددد طصهوةسعطدد لهوة ددرعذهجدديهةخددد زهة قددصةشةجهة كن عددةثههوز ددةهبئ دد جثه

ة صة اثهة رشةعثهإ ثهأ ههأ ض هوقرهخلصحه. ةصةمجهة صة اثهخححهإشصةتهةسطصةتهة ك نةثه

 ا هة صهوهذوشهماذهومحصليهجيهخحسةنه دصةمجهصدة اثههه  (RCM)لثهة كو وقةثة كصخ  تهع

  لط ئصةجههخ صثهجيهمصة  هصة اثهة ط ئصةجهة  ةةصتهة حةذ.

خةندديهوخح ةددله دد واههأهكادد وبندد  هعلددثههددساهة نددد ئجهةقدددصدهة ددرةش هعددرذهمددنهة دوصددة جه

جدديه ددلهمصة دد هصددة اثهههة كو وقةددثوبددصةمجهه صددة اثهة كصخ دد تهعلددثهة كو وقةددثةعدددصةخةةةثهة

ة طدد ئصةجهجدديهة سددوذة هوةعدددةلا هة ةددصةمجهة ح عددوبةثههة ددديهخسددددراهقةدد  هة كو وقةددثهه كدد ه

ة درش اههة ح  له لةكة ه ةاهة ه  و ه دكنه ق جدثههوأ ض ه. ر ا همنهة صهمة شصهجيهة دشةةله

لهعلثهمةل هجيه لهشص  جهة طةصة ه  كهو وذههمبرهمن ك ه.هة كو وقةث ةصةمجههة كؤعسثه

هخطو صهبصةمجههة كو وقةث.ه
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